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Bestyrelsens beretning om Vemmelev-Forlev Vandværks virke i 2024 
 
2024 har ikke været et helt almindeligt år for vandværket. Ud over den 
normale drift har registrering af ny råvandsledning og boringsnære 
beskyttelsesområder krævet en større indsats fra bestyrelsens side. 
  
Driften: 
Vi har i 2024 indvundet 154.376 m3 / brugt 4.189 m3 til skyl / udpumpet 
150.186 m3. Vi har solgt 138.146 m3, hvilket giver et spild på 12.040m3 = 
8,02%. Spildet må max være 10%, inklusiv vand til brandslukning. 
 
I 2023 solgte vi 140.398 m3. Dette års salg er faldet med ca. 2.250 m3, 
hvilket betyder 15.764,- færre kroner i pengekassen. Der spares på vandet 
– og dette gælder også industrierne - hvilket bestemt kun er positivt. En 
forhøjelse af prisen pr. m3 fra 7 kroner til 8 kroner i 2025 vil udjævne 
dette fald i indtægten. 
 
Når vi aflæser vores natforbrug mellem klokken 3 og 4 har det altid røbet, 
hvis der var brud på ledninger. Sådan er det ikke mere, for nu bruges der  
mere vand om natten til vask og opvask. 
 
Vi har fået gennemgået filter og pumper på vandværket af firmaet Anders 
Dalgaard, og alt blev fundet velfungerende og i orden. 
 
Vi har fået etableret de sidste sektioneringer, så ledningsnettet nu er delt 
op i fire sektioner, hvilket betyder at man i nødstilfælde kan lukke én  
enkelt sektion ned. 
 
Sektion nord med Stationsvej har stadig støbejernsrør fra 1938. Her har vi 
et forhøjet natforbrug, som vi nu holder øje med. 

 
VEMMELEV FORLEV VANDVÆRK a.m.b.a. 

Vandværksvej 13A - 4241 Vemmelev 
www.vfv.dk 

E-mail: kontakt@vfv.dk 
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Vi har i vinter haft nogle få frostsprængte målere. Vi har også haft en 
enkelt industrimåler, som blev smadret ved et uheld. Det er den enkelte 
forbruger, der har ansvaret for frostsprængning og uheld med målerne. 
 
Vi har kun haft få vandbrud i år, mest på stikledninger. Det gælder bl.a. 
Borgergade, Rugvænget, Snerlevej og Hemmeshøjvej. 
 
Et enkelt større brud har vi dog også haft, nemlig i krydset, hvor Vejsager 
munder ud i Borgergade. Efter første reparation kom der et nyt brud, så vi 
igen måtte foretage en reparation. Dette bevirkede at en del af Enghavevej 
og hele området vest for Vejsager måtte undvære vand i fem timer, og 
senere måtte forbrugerne også døje med brunt vand i hanerne. 
 
 
Vores målere giver signal om læk og brud, og vi ringer ud til de berørte 
forbrugere, lige så snart vi konstaterer fejlen. Et brud eller et toilet, der 
løber, er måske ikke så dyrt med en m3 pris på 8 kr., men når der tillægges 
statsafgifter, moms og kloakafgift, rammer vi en pris på 70 kr. pr m3. Et 
toilet, der løber ganske lidt, bruger nemt 100m3 på et år, og det løber op i 
en udgift på 7000 kroner. 
 
 
Med 1400 forbrugere synes vi det er fint, at kun 4-5 forbrugere glemmer at 
betale. Så er det vores job at banke på hos de pågældende forbrugere og 
fortælle, at manglende betaling betyder, at vi er nødt til at lukke for vandet. 
Det hjælper altid.  
 
Som et nyt tiltag oprettes der såkaldte Råvandsråd i landets kommuner. 
Disse Råvandsråd skal vejlede vores politikere i spørgsmålet om, hvor vi i 
fremtiden skal hente vores drikkevand, og hvordan vi kan sikre, at vandet 
er rent. Vemmelev-Forlev Vandværk og Sørby-Kirkerup Vandværk er 
repræsenteret i dette råd sammen med en del andre interessenter. Jeg har 
deltaget i rådets møder på Vemmelev-Forlev Vandværks vegne. 
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BNBO-erstatninger:  
Det er ved lov bestemt, at vores grundvand skal beskyttes ved at forbyde at 
sprøjte med pesticider i en radius på op til 100 meter omkring en boring. 
Det er ved lov bestemt, at lodsejere skal have erstatning for sprøjte-
forbuddet, og at det er det vandværk, der ejer boringen, der skal betale 
erstatningen. Aftaler om disse erstatninger skulle være indgået inden den 
1. juli 2024, men fristen blev ofte ikke overholdt, hverken her i kommunen 
eller på landsplan. Det var faktisk kun 30% der nåede at få aftalerne på 
plads til tiden. 
 
For at få aftalerne i hus entrerede Slagelse Kommune med Hans Fink fra 
firmaet Jordfordeling.dk i Åbenrå. Hans har forhandlet alle aftaler på plads 
for kommunens vandværker og på kommunens regning. Det sparede os for 
mange timers udregninger og tovtrækkerier om priser og arealer. 
 
Vemmelev-Forlev Vandværk er nået så langt, at sidste erstatning er betalt 
her i januar måned, og den samlede erstatning til de 9 lodsejere løb op i 1,2 
millioner kroner. På 10,3 ha jord må der nu ikke bruges pesticider. Om det 
er en fornuftig politisk beslutning, kan diskuteres. Helt grøn er den ikke, 
for det er faktisk ikke på de 10,3 ha jord vores grundvand dannes. 
 
 
Indvindingstilladelse: 
Den 2. februar 2023 blev prøverne på vores nye boring, Slagelse Landevej 
158, godkendt, og en ansøgning om indvindingstilladelse blev afsendt til 
kommunens miljøafdeling. 
 
Samtidig blev det konstateret, at indvindingstilladelsen for de to 
eksisterende boringer var udløbet, så vi fik en midlertidig tilladelse fra 
kommunen. Den midlertidige tilladelse er nu også udløbet, så i øjeblikket 
pumper vi på dispensation, mens kommunen arbejder på at give os en ny 
flerårig tilladelse. 
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Besøg på vandværket: 
Vi har i årets løb haft besøg af tre skoleklasser på vandværket, hvor vi har 
fortalt om grundvand og beskyttelse af vandet. De unge mennesker er 
meget interesserede og spørgelysten er stor, særlig om vandet, men også 
om andelsbevægelsen, som vi jo er en del af. 
 
Leverandører: 
Vi har i 2024 skiftet graveentreprenør, så det nu er Mads Bøgelunds 
Erhvervsservice, der udfører gravearbejdet for Vemmelev-Forlev 
Vandværk. Tak til Rasmus Rasmussens Maskinstation for godt samarbejde 
i mange år. 
 
Næsby VVS & Varmeservice er overtaget af Sørby VVS ApS. Sørby VVS 
beholder Næsby VVS som kontakt til vores opgaver, men faktureringen 
sker fra Sørby VVS. 
 
Diverse: 
Når vi i årets løb ikke har haft andet at lave, har vi blandt andet brugt tiden 
på følgende opgaver - og jeg skal gøre det kort: 
 
• Lavet beregninger til nyt takstblad 
• Talt med andelshavere om vandforbrug ved lækager og spild 
• Indberettet indpumpninger, udpumpninger, spild, skyllevand 
• Indberettet vandprøver og analyser 
• Jævnligt kontrolleret bygninger, alarmer, boringer, pumper, 

saltindhold, filtre 
• Levering og opsætning nye af målere + kørt gamle til skrothandler 
• Lukket områder i forbindelse med reparation af andelshaveres 

jordledning 
• Besvaret mails og telefonopkald 
• Møder med Spæncom og KødGrossisten ang. trykstød i ledninger 
• Syv bestyrelsesmøder  
• Deltaget i vandværksmøder i Slagelse Kommune 
• GPS-sat ventiler og ledninger 

 
Det var så kort, det kunne gøres. 
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Og til slut: 
• Tak til vores samarbejdspartnere (smed, elektriker og gravefolk) 
• Tak til Lise, regnskabsfører og sekretær 
• Tak til Georg Laursen, vores advokat, for at være til rådighed med 

god hjælp, når vi har haft brug for assistance 
• Tak til bestyrelsen og suppleanter for et rigtigt godt samarbejde 


